
GSM 1800

Třetím operátorem sítě mobilních telefonů se stalo konsorcium Český Mobil.

Český Mobil oslavuje 

Provozovatelem sítě GSM 1800 se má stát společnost Český Mobil, která zvítězila ve výběrovém 
řízení. Licenci obdržela více než týden po rozhodnutí vlády o tom, že vítězem je právě ona.

Právě vítězství Českého Mobilu bylo mnohými zpochybňováno zejména kvůli nereálnosti nabídky. 
Zkusme si základní nabídku popsat.

Český Mobil chce zahájit provoz sítě do tří měsíců, pokud bude mít uzavřenu propojovací dohodu 
s SPT Telecom (který ji má právo uzavřít nejpozději za šest měsíců!). Minimální pokrytí sítě má 
zahrnout 37 procent populace, což v praxi znamená pokrytí sedmi největších českých měst. Investice 
do infrastruktury sítě by se měly v prvních dvou letech pohybovat okolo 500 milionů dolarů; za další tři 
roky by měly investice stoupnout o dalších asi 300 milionů dolarů (investice jsou však zpravidla vyšší 
díky implementaci nových služeb, v tuto chvíli zatím ještě neznámých či nerozšířených). Dalším 
závazkem je pomoc Českého Mobilu při rozšíření internetu na základní a střední školy. K těmto účelům 
má vyhradit Český Mobil částku asi dvě miliardy korun.

Český Mobil je konsorcium tří společností – Investiční a Poštovní banky, kanadského operátora 
TIW a operátora kabelových televizí Priority Telecom. Nějaké zkušenosti s provozem sítě GSM má 
pouze operátor TIW, ale skutečně velmi malé. Ten navíc nemá žádné zkušenosti s provozem sítě 
mobilních telefonů GSM 1800, které chce u nás implementovat.

Ačkoliv minimálně dva účastníci tendru již dnes nahlas zpochybňují nabídku Českého Mobilu, 
česká vláda, ministr Peltrám a šéf ČTÚ Stádník tvrdí, že tendr proběhl podle všech regulí a že licence 
byla udělena oprávněně. Sliby, které konsorcium ve své vítězné nabídce udělalo, jsou určitým 
způsobem zahrnuty do licence, kterou konsorcium získalo. Neplnění podmínek licence znamená 
poměrně značné finanční pokuty, a v konečném důsledku (při závažném neplnění) může Český Mobil 
licenci na provoz dokonce úplně ztratit (otázkou zůstává, co potom – zda se ještě vůbec snažit 
o udělení licence na síť GSM 1800, kterou bez ohledu na vývoj situace kolem Českého Mobilu získají 
i současní operátoři GSM, nebo zda počkat spíše na licenci pro síť třetí generace – pro IMT-2000 – 
UMTS).

Osobně jsem přesvědčen, že síť se nějakým způsobem zprovoznit podaří, i když termín do 
přelomu roku je skutečně šibeniční. Otázkou však zůstává, co s dalším vývojem. Zkušenosti se 
službami s přidanou hodnotou, které jsou výsadou právě sítě GSM 1800, nemá nikdo a hledat 
specialisty mezi místními odborníky asi k velkému cíli nepovede. Slibný kapitál v pozadí, 
reprezentovaný bankou IPB, však může zmoci mnohé. Nechme se překvapit. Nabídka 40minutového 
volání za deset korun může být jen začátkem…
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